
   

 

Utlåtande 2011:167 RI (Dnr 113-1651/2011, 667-2631/2008, 328-977/2007, 

327-1128/2007, 328-1062/2008, 314-88/2008, 303-1462/2011, 667-

1781/2011, 329-1492/2011, 314-2551/2008, 328-1287/2009, 326-1248/2011, 

325-1663/2011, 023-1261/2011, 310-1706/2011, 313-2005/2008, 019-

1837/2011) 

 

 

Uppföljning av budget 2011 - Tertialrapport 2 med del-

årsbokslut per den 31 augusti 2011 
Renovering och ombyggnad av bankettkök samt Stadshuskällarens och 

Ekens kök i fastigheten Eldkvarnen 1. Genomförandebeslut 

Idrottsnämnden: Förslag till ändring av allmänna lokala ordningsföre-

skrifter för Stockholms kommun gällande Hägerstensbadet, dnr 667-

2631/2008 

Idrottsnämnden: Hjulstahallen, begäran om investeringsanslag för bygg-

nation av ny idrottshall i anslutning till Hjulstaskolan, dnr 328-977/2007 

Äldrenämnden: Uppföljning av stadsdelsnämndernas handlingsplaner 

och säkerhetsföreskrifter för hur anställda ska agera när äldre utsätts för 

övergrepp, dnr 327-1128/2007  

Kommunstyrelsen: Utökning av lån för tillbyggnad på Enskede Racket-

hall Sockenvägen i Årsta, dnr 328-1062/2008 

Trafik- och renhållningsnämnden: Redovisning av remissbehandling av 

utredningen ”miljöbedömning av snöhantering i Stockholm” samt beslut 

om fortsatt inriktning, dnr 314-88/2008 

Trafik- och renhållningsnämnden: Uppföljning och redovisning av vin-

terväghållningsinsatserna vintern 2010-2011, dnr 303-1462/2011 

Kungsholmens stadsdelsnämnd: Alkoholförbud i Sankt Göransparken, 

dnr 667-1781/2011 

Socialnämnden: Justering av avgifter för tillstånd och tillsyn enligt alko-

hollagen, dnr 329-1492/2011 

Trafik- och renhållningsnämnden: Rensa bland skyltarna. Svar på upp-

drag från kommunfullmäktige samt svar på uppdrag från trafik- och 

renhållningsnämnden den 18 december 2007, dnr 314-2551/2008 



 

Kommunstyrelsen: Begäran om förlängt borgensåtagande för Grimsta 

Ishallsallians, dnr 328-1287/2009 

Avveckling av den kommunövergripande dagverksamheten Utgångs-

punkten, dnr 326-1248/2011 

Kommunstyrelsen: Skrivelse från Stefan Nilsson (MP) om att Stockholms 

stad ska finansiera Bryggan Östermalm och Bryggan Vantör, dnr 325-

1663/2011  

Kommunstyrelsen: Stiftelsen Hotellhem, framställan till socialnämnden 

och kommunstyrelsen om anslag för avvecklings- och investeringskostna-

der gällande genomgångsbostäder för familjer i Blackeberg och Svanhol-

men, dnr 023-1261/2011  

Kommunstyrelsen: Avrapportering av ytterstadsarbetet mandatperioden 

2007-2010, Vision Järva 2030 och Vision Söderort 2030, dnr 310-

1706/2011 

Kommunstyrelsen: Staden via stadsledningskontoret uppvaktar Post- och 

telestyrelsen med krav på att Stockholms och Sveriges kulturhistoriskt 

värdefulla byggnader undantas från kravet på att införa fastighetsboxar i 

entréerna, dnr 313-2005/2008 

Kommunstyrelsen: Bidrag för information och utbildning av nämnde-

män, Stockholms Nämndemannaförening, dnr 019-1837/2011 

 

 

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 2011 för Stockholms 

stad godkänns, bilaga.  

2. Förändring av indikatorer, årsmål eller ansvarig nämnd/bolag god-

känns enligt ärendets bilaga 3 till stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande. 

3. För 2011 ska utdelningen från koncernen Stockholms Stadshus AB 

uppgå till 0 kr med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskonto-

rets tjänsteutlåtande. Stockholms Stadshus AB uppmanas att samman-

kalla extra bolagsstämma i enlighet med detta beslut. 

4. Effektivare inköpsprocesser samt implementering av it-stöd i staden i 

enlighet med projektet Effektivt inköp införs. Finansiering motsvaran-

de 37,0 mnkr sker genom disposition av eget kapital för detta ändamål.  

5. Idrottsnämndens ersättning 2011 till fastighetsägaren för anpassning av 

Liljeholmshallen, godkänns som en förutbetald hyra med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 



 

6. Fastighetsnämnden medges genomföra ombyggnation av bankettkök, 

Gyllene Salens kök samt Stadshuskällarens och Ekens kök till en total 

utgift om 98,0 mnkr. Utgifterna för åren 2011 och 2012 får inrymmas i 

fastighetsnämndens investeringsbudget för respektive år. 

7. Idrottsnämndens förslag om ändring i allmänna lokala ordningsföre-

skrifter för Stockholms kommun, dnr 667-2631/2008, avslås med hän-

visning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

8. Idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel för uppförande av 

ny idrottshall i anslutning till Hjulstaskolan, dnr 328-977/2007, avslås 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande. 

9. Utökning av lån för tillbyggnad på Enskede Rackethall Sockenvägen i 

Årsta, dnr 328-1062/2008, avslås med hänvisning till vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

10. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att genomföra central upphandling av 

företagshälsovård.  

11. Stadens bolag anmodas, genom Stockholms Stadshus AB, att delta i 

central upphandling av företagshälsovård.  

12. Redovisning av remissbehandling av utredningen ”miljöbedömning av 

snöhantering i Stockholm” samt beslut om fortsatt inriktning, dnr 314-

88/2008, godkänns med hänvisning till vad som sagts i stadslednings-

kontorets tjänsteutlåtande. 

13. Uppföljning och redovisning av vinterväghållningsinsatserna vintern 

2010-2011, dnr 303-1462/2011, godkänns med hänvisning till vad som 

sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Med ändring av tidigare fattat beslut den 9 juni 2008, § 17 (utl. 

2008:87) angående ändring av allmänna lokala ordningsföreskrifter för 

Stockholms stad ska Sankt Göransparken omfattas av totalförbud mot 

alkoholförtäring. 

15. Socialnämndens förslag till justering av avgifter för tillstånd och tillsyn 

enligt alkohollagen, dnr 329-1492/2011, godkänns med hänvisning till 

vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

16. I tidigare bokslut avsatta medel ianspråktas för stadens åtagande och 

samarbete med universitet och högskolor för medfinansiering av stif-

telsen Electrum inklusive Kista Science City.  

17. I bokslut för 2011 ska stadens andel av Storstockholms brandförsvars 

återställande av balanskrav för 2010 och 2011 regleras. Finansiering 

sker inom ramen för Kommunfullmäktige m.m. 

18. Finanspolicy för kommunkoncernen Stockholms stad inklusive däri 



 

angivna ramar för total extern upplåning och intern utlåning till och 

borgensteckning för bolagen samt utlåning till stadens slutna redovis-

ningsenheter fastställs, bilaga 6 till stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande.  

19. Inledande projektkostnader, upp till 1,0 mnkr, för idrottsnämndens och 

stadsledningskontorets funktionsupphandling av en ny idrottshall vid 

Stora Mossen, får finansieras inom Kommunfullmäktige m.m.  

20. Exploateringsnämnden ges i uppdrag att teckna erforderliga avtal för 

att genomföra ombyggnaden av trafikplats Lindhagensgatan. 

21. Trafik- och renhållningsnämndens svar på uppdrag från kommunfull-

mäktige om att rensa bland skyltarna, dnr 314-2551/2008, godkänns 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande. 

22. Begäran om förlängt borgensåtagande för Grimsta Ishallsallians, dnr 

328-1287/2009, avslås med hänvisning till vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

23. Bidraget till Stockholm Science Foundation/Vetenskapsstaden, SSCi, 

ökas med 50,0 tkr till 2,6 mnkr, ökningen ska rymmas i budget 2011 

för Kommunfullmäktige m.m. med hänvisning till vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

24. Dagverksamheten Utgångspunkten avvecklas från och med den 1 ok-

tober 2011, dnr 326-1248/2011, med hänvisning till vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

25. Kommunstyrelsen får i uppdrag att besluta om förfrågningsunderlag, 

tilldelning av kontrakt samt teckna avtal med valda leverantörer vid 

upphandling inom områdena drift och förvaltning av centrala och ge-

mensamma verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, termina-

ler samt support av ovan nämnda varor och tjänster.  

26. Stockholms Stadshus AB uppmanas att ge stadens alla bolagsstyrelser i 

uppdrag att lämna fullmakt för att delta i upphandlingar och avtalsför-

valtning inom områdena drift och förvaltning av centrala och gemen-

samma verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, terminaler 

samt support av ovan nämnda varor och tjänster. 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 2011 för Stockholms 

stad godkänns, bilaga.  

2. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 

201,0 mnkr. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. Till kom-



 

munstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2011 års budget. 

3. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader för pre-

stationsförändringar med 664,7 mnkr. Finansiering sker ur Central me-

delsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för prestationsföränd-

ringar i 2011 års budget. 

4. Nämnderna medges budgetjustering för ökade utgifter inom invester-

ingsplanen med 1,0 mnkr. Finansiering sker genom att omdisponera i 

Central medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande för oförut-

sedda investeringsutgifter i 2011 års budget. 

5. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 21,3 

mnkr. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamålet budgete-

rade medel under Kommunfullmäktige m.m. i 2011 års budget. 

6. Nämnderna medges projektmedel för att motverka hemlöshet om 2,3 

mnkr. Finansiering sker genom att ta i anspråk i tidigare bokslut avsat-

ta medel. 

7. Nämnderna medges stimulansbidrag med 51,2 mnkr för inkomna an-

sökningar om utbyggnad av förskolelokaler, under förutsättning att 

kraven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag uppfylls. Be-

slut om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskolelokaler 

gäller tidsbegränsat till och med 2012.  

8. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

63,8 mnkr för redovisade omslutningsförändringar samt för övriga om-

fördelningar och justeringar enligt bilaga 1 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

9. Skarpnäcks stadsdelsnämnds hemställan om avveckling av resultaten-

het Tidaholmsplans hemtjänstenhet godkänns.  

10. Utöver vad som framgår ovan avslås övriga framställningar från 

nämnderna.  

11. Äldrenämndens uppföljning av handlingsplaner och säkerhetsföreskrif-

ter för hur anställda ska agera när äldre utsätts för övergrepp, dnr 327-

1128/2007, godkänns med vad som sagts i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

12. Under förutsättning att kommunfullmäktige fattar beslut om att genom-

föra central upphandling av företagshälsovård, delegeras till stadsdi-

rektören att besluta om val av leverantörer samt tecknandet av avtal, 

för perioden 2012-01-01 – 2015-12-31 med möjlighet till förlängning 

till och med 31 december 2016. 

13. Under förutsättning att kommunfullmäktige fattar beslut om att ian-

språkta medel avsatta i tidigare bokslut för stadens åtagande och sam-



 

arbete med universitet och högskolor delegeras till stadsdirektören att 

utbetala 20,0 mnkr till stiftelsen Electrum inklusive Kista Science City. 

14. Under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut om upphandlingar 

inom områdena drift och förvaltning av centrala och gemensamma 

verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, terminaler samt 

support påbörja upphandling och godkänna förfrågningsunderlag. 

15. Skrivelse från Stefan Nilsson (MP) om att Stockholms stad ska finan-

siera Bryggan Östermalm och Bryggan Vantör, dnr 325-1663/2011, är 

besvarad med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

16. Stiftelsen Hotellhems framställan om anslag för avvecklings- och inve-

steringskostnader gällande genomgångsbostäder för familjer i Black-

berg och Svanholmen, dnr 023-1261/2011, är besvarad med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

17. Avrapportering av ytterstadsarbetet mandatperioden 2007-2010, Vision 

Järva 2030 och Vision Söderort 2030, dnr 310-1706/2011, godkänns 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande.  

18. Kommunstyrelsens uppdrag att staden via stadsledningskontoret upp-

vaktar Post- och telestyrelsen med krav på att Stockholms och Sveriges 

kulturhistoriskt värdefulla byggnader undantas från kravet på att införa 

fastighetsboxar i entréerna, dnr 313-2005/2008, avslutas med hänvis-

ning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

19. Bidrag för information och utbildning av nämndemän, Stockholms 

Nämndemannaförening, dnr 019-1837/2011, besvaras med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

 

 

Föredragande borgarrådet Sten Nordin anför följande. 

 

Ärendet 

 

Ärendet innehåller stadens tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 

2011. 

 

Beredning 

 

Ärendet har beretts av stadsledningskontoret. 



 

Stadsledningskontoret har analyserat samtliga nämnders tertialrapporter per 

den 31 augusti 2011 med delårsbokslut och helårsprognoser i förhållande till 

budget 2011. 

Stadsledningskontoret bedömer att kommunkoncernen kommer att uppfylla 

samtliga tre inriktningsmål under året. Koncernen Stockholms Stadshus AB 

bedömer att verksamhetsmålen ”Det ska byggas många bostäder i Stockholm” 

samt ”Stockholmarna ska vara trygga och nöjda med städning samt renhåll-

ning” uppnås delvis. Stadsledningskontoret bedömer att staden delvis uppnår 

verksamhetsmålet ”Förskolor och skolor i Stockholm ska ge barn vad de be-

höver för att lära och utvecklas”. 

Kommunkoncernen redovisar ett resultat efter skatter och finansnetto på 

2 375,5 mnkr (6 158,0). Det lägre periodresultatet jämfört med föregående år 

beror i huvudsak på lägre försäljningstakt av fastigheter. I kommunkoncernens 

resultat ingår resultatet för staden, resultatet för koncernen Stockholms Stads-

hus AB samt resultatet för stadens övriga bolag som inte ingår i koncernen 

Stockholms Stadshus AB. 

Efter ianspråktagande av tidigare års avsättningar och periodens avsätt-

ningar uppgår periodens resultat för staden till 2 179,2 mnkr (2 705,3). Perio-

dens resultat justerat enligt kommunallagens balanskrav uppgår till 2 163,8 

mnkr (2 471,6). Resultatet beror bland annat på en god budgethållning och att 

skatteintäkterna blir högre än beräknat. Konjunkturen i Stockholm har hittills 

under 2011 varit stark samtidigt som befolkningen växer, vilket medför att 

skatteintäkterna ökar. Reavinster och ett positivt resultat för verksamheterna 

bidrar även till resultatet. 

Helårsprognosen för 2011 års resultat jämfört med budget visar efter till-

styrkta budgetjusteringar och övriga korrigeringar ett överskott på 1 424,3 

mnkr. I prognosen för 2011 beräknas stadens sammanlagda finansiering ge ett 

överskott motsvarande 1 365,5 mnkr jämfört med budget. 

Nämnderna prognostiserar efter tillstyrkta budgetjusteringar och övriga 

korrigeringar ett överskott jämfört med budget på 97,4 mnkr. Efter överföring 

av resultatenheternas resultat prognostiseras ett överskott på 274,3 mnkr. 

Stadsdelsnämnderna prognostiserar ett överskott på 1,8 mnkr efter resultat-

överföringar.  

Koncernen Stockholms Stadshus AB:s samlade resultat efter finansnetto 

uppgår till 1 011,7 mnkr (5 620,6). 

 



 

Mina synpunkter 

 

För 2011 lade stadshusalliansen en stark budget för ett växande Stockholm, 

med satsningar på bostäder, välfärd, jobb och utbildning. Detta är den andra 

uppföljningen av den budgeten. Stockholms stads verksamheter präglas i hög 

grad av god kvalitet, tillförlitlighet och effektivitet. Stadens sunda finanser gör 

att vi står väl rustade gentemot den finans- och skuldkris som idag djupt berör 

många av Europas länder.  

Stockholms stads starka finanser gör att vi nu kan tillföra ytterligare resur-

ser till viktiga ändamål. Bland annat tillförs resurser till stadsdelsnämndernas 

arbete och ytterligare medel för arbetet mot hemlöshet. Stadens nämnder pro-

gnostiserar ett underskott för ekonomiskt bistånd jämfört med justerad budget. 

Sweco:s augustiprognos pekar på att kostnaderna för ekonomiskt bistånd blir 

17,0 mkr högre än justerad budget 2011. Detta är en något lägre kostnadsök-

ning än nämndernas prognos. Samtidigt visar Sweco:s oktoberprognos på att 

kostnadsökningen blir mindre än vad som förutsågs i augusti. Trots detta väljer 

kommunstyrelsen att tillskjuta medel till nämnderna i enlighet med den högre 

nivån, i enlighet med Sweco:s augustiprognos. 

Tertialrapporten visar att flera stadsdelar har en andel barngrupper som 

överskrider kommunfullmäktiges mål för barngruppernas storlek om 14 re-

spektive 18 barn. Vi vill understryka vikten av att de nämnder som inte når 

målet vidtar aktiviteter för att minska barngrupperna och samtidigt upprätthålla 

garantin. 

Tertialrapporten visar att antalet nytillkomna omsorgslägenheter kraftigt 

understiger kommunfullmäktiges fastställda mål. Enligt stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande beror detta till stor del på att ett flertal nämnder angivit noll-

värde som målsättning. I förslaget till budget för 2012 förstärks den centrala 

samordningen för utbyggnaden av bostäder för personer med funktionsned-

sättning genom att ansvaret för genomförandegruppen flyttas till kommunsty-

relsen.   

Ett par av delärendena som behandlas i detta ärende handlar om stadens 

snöhantering. Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande ger en mycket god bild 

av vidtagna åtgärder, planer och utmaningar som finns inom detta område. 

Staden arbetar mycket aktivt med frågan både på kort och lång sikt, inte minst 

utifrån miljöperspektivet där ny teknik för energiutvinning av snö bevakas för 

eventuellt framtida bruk. 

Stockholms ekonomi är god, vilket bland annat beror på en god budgethåll-

ning och att skatteintäkterna blir högre än beräknat. Budget för 2011 har leve-



 

rerat de tjänster till stockholmarna som var avsett, samtidigt som de av kom-

munfullmäktige beslutade ramarna har hållits.  

I övrigt hänvisar jag till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Bilaga 

Stadsledningskontorets tjänsteutlåtande av den 25 oktober 2011 med un-

derbilagor 

 

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag. 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Karin Wanngård (S) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar att 

1. idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel för uppförande av ny id-

rottshall i anslutning till Hjulstaskolan, dnr 328-977/2007, bifalles med vad 

som nedan anförts 

2. delvis bifalla stadsledningskontorets förslag till beslut, samt 

3. därtill anföra följande 

 

Sysselsättning och försörjningsstöd 

Såväl stadsdelsnämndernas som USK:s senaste rapporter anger att antalet hushåll som 

tar emot ekonomiskt bistånd är relativt konstant. Än mer oroväckande är att antalet 

hushåll också varit det sedan årsskiftet 2007/2008. Även om andelen Stockholmare 

med ekonomiskt bistånd sjunkit, beror detta enligt stadsledningskontoret i stort sett på 

att de som flyttar till Stockholm har en starkare ställning på arbetsmarknaden. Det 

finns några slutsatser som kommunstyrelse och kommunfullmäktige bör dra.  

För det första, att den hittillsvarande jobbpolitiken som majoriteten fört de gångna 

åren – inte heller efter inrättandet av arbetsmarknadsnämnden – inte verkar ge resultat. 

När självförsörjningen ökar gör den det genom att omvärlden löser problemen, staden 

gör inte tillräckligt själva för att lösa de strukturella problemen med människor som 

står långt från arbetsmarknaden.  

Denna slutsats förstärks av att antalet hushåll som uppbär ekonomiskt bistånd inte 

verkar ha påverkats av den allmänna ekonomiska konjunkturen, som trots allt utveck-

lats i både positiv och negativ riktning under olika faser av perioden från årsskiftet 

2007/2008 fram till dags dato.  

Att regering och riksdag dessutom fattat ett antal beslut som övervältrat kostnader 

på kommunerna i och med förändringarna av A-kassan och strömmen av hushåll som 

gått från att ha fått ersättning från en försäkring (A-kassan) till att uppbära ekonomiskt 

bistånd inskärper vikten av att staden både drar lärdomar och gör förändringar i sina 

åtgärder, men även intensifierar sina ansträngningar att öka självförsörjningen.  



 

Utbildning – Stockholm fortfarande på efterkälken 

Uppgifterna i Tertialrapport 2 anger tydligt att några av nämndens absolut viktigaste 

mål inte uppnåtts eller riskerar att inte göra det. Det gäller – bland flera andra – ande-

len grundskoleelever som är behöriga till gymnasiet; andel behöriga lärare i grundsko-

lan; andel behöriga lärare i gymnasieskolan och andelen gymnasieelever som inte 

fullföljer sin utbildning inom fyra år. Givet att utbildningsnämndens och kommun-

fullmäktiges målsättningar tas på det allvar de förtjänar, är det allvarligt i sig.  

Även om nationell statistik för läsåret 2010/2011 ännu inte är framtagen av Skol-

verket med flera, gör tertialrapportens uppgifter det mycket troligt att Stockholm fort-

farande ligger under riksgenomsnittet för ovan nämnda faktorer. Det gör tertialrappor-

tens resultat ännu allvarligare.  

Till sist visar resultaten för 2011 att det tapp i elevernas kunskapsresultat i Stock-

holms kommunala skolor som enligt den nationella statistiken skett sedan den nuva-

rande majoriteten tillträdde 2006 inte har kompenserats, även om den nedåtgående 

trenden skulle ha brutits det senaste året. Det finns goda skäl till stolthet över de goda 

arbetsinsatser som chefer och medarbetare i utbildningsförvaltningen och stadens 

skolor utför. Det finns inte skäl till att vara nöjda eller lugnade över de resultat som 

tertialrapporten visar på.  

 

Idrott – orealistiska budgetramar och bristande ambitioner 

Besparingarna i alliansens budget för idrottsnämnden pressar nu alltmer förvaltningen 

till att vända ut och in på sig själva för att klara driften inom de trånga ramarna. Det 

var tydligt redan när tertialrapport 1 presenterades att budgetutrymmet var alltför 

trångt. Ett beräknat nettounderskott om 6,1 mkr har nu stigit till 24,6 mkr. Vi delar, nu 

liksom då, förvaltningens bedömning att ytterligare besparingar skulle vara direkt 

kontraproduktiva genom att de då också minskar intäkterna inom nämndens område. 

Det enda rimliga i detta läge måste vara att skriva ned intäkterna i prognosen och 

att låta detta vara en tankeställare i årets budgetarbete. Självklart måste hänsyn tas till 

inkomstbortfall från stängda verksamheter. 

Vi ser med stor oro på de nedskärningar som man nu genomför. Att senarelägga 

fastighetsunderhåll riskerar att leda till kapitalförstöring som i sig innebär ett betydligt 

större slöseri av skattemedel. Vidare anser vi att det är problematiskt att nämnden ska 

ta den höjda kostnaden för energiförsörjning då den beror på att staden från centralt 

håll blev försenad i att ta fram avtal för detta.  

Det är också problematiskt att flytten av fastigheter till fastighetsnämnden inte va-

rit kostnadsneutral för idrottsnämnden så som var överenskommet.  

 

Exploateringsfrågor  - förseningar i markanvisningar  

I en tertialrapport där det rapporteras om minskade investeringar till följd av förse-

ningar i pågående projekt så fortsätter försäljningen av stadens tillgångar i oförmins-

kad takt. Det illustrerar än tydligare hur försäljningarna inte är motiverade av behov av 

att frigöra kapital, utan följer en ideologiskt grundad övertygelse om att stadens ägan-



 

de är något negativt för stockholmarna. Med ett försäljningsmål utryckt i pengar, 1 

mdr kronor, tvingas förvaltningen öka försäljningsinsatserna när fastighetsmarknaden 

viker. Det är ett oansvarigt sätt att hantera våra gemensamma tillgångar, och står i 

konflikt med nämndmålet om en effektiv förvaltning. 

I tertialrapporten redovisas för första gången nya indikatorer för grönkompensa-

tion. Det är tyvärr bara att konstatera att de redovisade uppgifterna inte fyller någon 

funktion som mått på om nämndens arbete bidrar till stadens mål – indikatorerna är 

inte tolkningsbara. Kontoret uppmanas att föreslå helt andra mått för att följa upp det 

aktuella målet.  

I tertialrapporten redovisas utvecklingsområden i olika planerings- och genomfö-

randeskeden. I närtid förutskickas att programarbetet för ett område vid Valhallavägen 

ska starta. Inom området bedöms 500-800 bostäder rymmas. I en tidigare skrivelse har 

vi förordat att en fullstor idrottshall bör ingå i programförutsättningarna. Nu vill vi 

tillägga att området representerar en möjlighet att medvetet öka andelen allmännyttiga 

hyreslägenheter i Stockholms innerstad, där antalet minskat kraftigt under det senaste 

decenniet. Ett tillskott med några hundra lägenheter byggda av stadens bolag skulle 

innebära ett efterlängtat trendbrott. 

 

Fastighetsfrågor – eftersatt underhåll och uteblivna energieffektiviseringar 

Stadens roll som fastighetsägare är en viktig roll. Genom en aktiv fastighetspolitik kan 

staden inte bara se till att det finns tillräckligt med bostäder av hög standard i alla delar 

av Stockholm utan också gynna vår näringspolitik, vårt kulturliv och hälsan hos sta-

dens invånare. Genom energieffektiviseringar av stadens fastigheter och genom att ha 

höga miljökrav för nybyggnation kan staden gå före i utvecklandet av Stockholm till 

en grön och hållbar. Med en sådan linje i fastighetspolitiken skapar vi en stad som står 

stark inte bara idag utan också om 20 år.   

Den borgerliga majoriteten i Stockholms stadshus driver en helt annan fastighets-

politik. Utförsäljningar och dåligt underhåll av stadens fastigheter har och fortsätter att 

prägla fastighetsnämnden under den borgerliga majoriteten. Det är inte bara beklagligt, 

det är också oansvarigt.  

Under 2011 har samtliga utförsäljningar av fastighetsnämnden motiverats genom 

att de 1) inte varit av strategiskt värde för staden och 2) haft stora underhållsbrister.  

Vi socialdemokrater har vid upprepade tillfällen frågat vad den borgerliga majori-

teten som definierar det strategiskt värde för staden de så ofta refererar till. Något 

konsekvent svar har vi inte fått.  Den enda slutsats vi har kunnat dra är att det inte 

finns en konsekvent strategi, utan att försäljningarna sker godtyckligt.  

Under den förra mandatperioden halverades kostnaderna för planerat underhåll av 

stadens fastigheter, per kvadratmeter. Som följd av de nedskärningarna är många av 

stadens fastigheter i dåligt skick. Det går inte att skära hur mycket som helst i under-

hållet av fastighetsnämndens fastigheter och sedan bli förvånade när de är i dåligt 

skick. Att den borgerliga majoriteten använder konsekvenserna av den egna politiken 

som skäl att sälja ut gemensamma tillgångar istället för att investera för framtida gene-

rationer är anmärkningsvärt.  



 

Vi konstaterar också att energieffektiviseringen av stadens fastigheter fortsatt slä-

par efter. Med den teknik som idag finns tillgänglig och med den kunskap vi besitter 

finns det inget försvar för att inte minska energiförbrukningen i stadens fastigheter. En 

framtidsinriktad fastighetspolitik är att gå i framkant för energieffektiviseringen och 

utmana med modern teknologi. Där är inte fastighetsnämnden idag, och det är beklag-

ligt.  

Vi har länge beklagat den kortsiktiga politik som präglat fastighetsnämnden. Att 

inte ha en hög nivå på underhållet av stadens fastigheter, utan istället spara in på detta, 

leder enbart till att det blir dyrare på sikt och på att våra gemensamma fastigheter för-

faller. Det är oansvarigt och det är osmart.  

 

Enheten för hemlösa – bristande resurser omöjliggör en fungerande verksamhet 

Enheten för hemlösa redovisar ett underskott och orsakerna som uppges är bland annat 

vara  ökat antal klienter som vårdas med stöd av LVM, ökat antal klienter i vård- och 

boendeformer samt ökande kostnader för försörjningsstöd 

Orsakerna har en klar och tydlig koppling till den försämrade statliga välfärdspoli-

tiken. De besparningar man har gjort inom välfärden börjar synas allt mer, inte minst 

märker vi av det i kommunen. De förändrade reglerna vad gäller sjukersättningen har 

lett till att staten har vältrat över ansvaret och kostnaderna på kommunerna. Det är 

därför positivt att man inom enheten just nu ser över vilka klienter som bör ha sjuker-

sättning istället för försörjningsstöd. Sjuka ska ha sjukersättning och inte bollas runt 

mellan olika system. Det är inte värdigt våra medborgare.  

Vi ställer oss frågande till hur implementeringen av "Riktlinjer för boende" ska 

genomföras,   som innebär att klienter ska erbjudas det billigaste boendet som svarar 

mot de behov som finns, när man samtidigt säljer ut allmännyttan och därmed minskat 

antalet hyresrätter. 

Vi har vid ett flertal tillfällen begärt att man ska tillskjuta Enheten för hemlösa mer 

resurser. I rapporten står det att läsa att enheten på olika sätt jobbar med att komma till 

rätta med underskottet. Visst är det bra att man ser över sin verksamhet, men det finns 

en gräns för hur mycket man kan effektivisera, slimma, skära ner, omorganisera. Det 

är i slutändan politikernas ansvar att se till att det finns tillräckligt med resurser i en 

sådan verksamhet.   

 

Bristande kvalitet i upphandlingarna och kontroll av verksamheterna  

Ingen annanstans i Sverige har privatiseringen genomförts i så hög utsträckning och 

under så kort tid. Under hösten har larmrapporterna från olika äldreboenden duggat tätt 

och det är flagrant hur bristfälligt upphandlingar och kontrollverksamheten hanterats 

under majoritetens styre. Extra allvarligt är tendenserna att förmildra kritik som in-

kommit till förvaltningarna. Vi har vid upprepade tillfällen under denna och förra 

mandatperioden påpekat bristerna utan att några åtgärder har vidtagits.  

Det är nu av största vikt att välfärdsverksamheterna får en ordentlig genomlysning 

och att den skyndsamma och vårdslösa privatiseringsivern kommer till vägs ände.   



 

Uppföljningen av kvalitet i välfärdsverksamheterna, såväl privata som kommunala 

måste förbättras. Vi välkomnar att majoriteten utlovat att införa ett kvalitetskansli som 

vi under flera år föreslagit. Övergripande uppföljning, kontroll och inspektion av äld-

reomsorgen, verksamheter för personer med funktionsnedsättning, förskola och skola 

bör organiseras centralt och förstärkas. System för att ställa krav på att åtgärda brister 

måste ses över och skärpas för alla utförare. En översyn av sanktionerna för avtalsbrott 

bör också genomföras.  

System för medborgarnas valfrihet måste utvecklas till att öka möjligheterna för 

stockholmarna att få rättvisande information om verksamheternas kvalitet. För att 

garantera att konkurrensutsättningen inom ett verksamhetsområde är optimalt för att få 

bästa möjliga kvalitet, ska Stadsledningskontoret systematiskt utvärdera marknaden 

inom aktuella verksamhetsområden och förse Kommunstyrelsen och Kommunfull-

mäktige med beslutsunderlag.  

Valfrihetsystemet måste också särskilt utredas för att säkra en god omsorg för de 

grupper som av exempelvis hälso- eller åldersskäl har begränsade möjligheter att göra 

aktiva val. 

Upphandling av tjänster och varor ska skärpas och innehålla tydliga krav på anti-

diskrimineringsklausul, kollektivavtalsliknande villkor (vita jobbmodellen), förstärkt 

meddelarfrihet samt höga miljökrav. En ny upphandlingspolicy bör tas fram.  

Synpunkter med anledning av Stadsledningskontorets förslag: 

 

5 Idrottsnämndens ersättning 2011 till fastighetsägaren för anpassning av Liljeholms-

hallen  

Upprustningen av Liljeholmshallen är mycket välbehövlig.  Ärendet är tyvärr illa 

hanterat. Att först besluta om en omfattande upprustning och att binda staden vid ett 

långvarigt hyreskontrakt och sedan dra undan Idrottsnämndens investeringsbudget och 

möjlighet att fullfölja planerna har komplicerat ärendet.  Kalkylerna för upprustningen 

visar sig dessutom vara bristfälligt underbyggda. En mer professionell hantering hade 

inte åsamkat staden kostnader i den storleksordning som nu är aktuella.  

I samband med beslutat att föra över idrottsförvaltningens fastigheter till fastig-

hetsnämnden önskade vi att konsekvenserna skulle utredas. Förslaget avslogs av majo-

riteten. Nu ser vi konsekvenserna! 

 

7 Idrottsnämndens förslag om ändring i allmänna ordningsföreskrifter för Stockholms 

kommun, dnr 667-2631/2008 

Vi instämmer med idrottsnämnden att ett förbud mot alkoholförtäring vid Hägerstens-

badet sannolikt inte skulle efterlevas av alla och därför inte i sig är tillräckligt för att 

komma till rätta med nedskräpning och skadegörelse med mera. Men det är viktigt att 

skicka rätt signaler avseende stadens syn på olämpligheten i alkoholförtäring i sam-

band med bad. Och detta är ett bra tillfälle göra en tydlig markering i frågan. Frågan 

borde därför beredas vidare med utgångspunkt i en beredskap att revidera även tidiga-

re fattade beslut. 



 

8 Idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel för uppförande av ny idrottshall i 

anslutning till Hjulstaskolan, dnr 328-977/2007 

Idrottsnämnden fattade 2005-12-06 inriktningsbeslut om projektering av en fullstor 

idrottshall i anslutning till Hjulstaskolan. Ärendet överlämnades senare till kommun-

fullmäktige för beslut om genomförande samt begäran om tillägg för fördyring på 11 

mnkr i budget 2007. 

Stadsledningskontoret konstaterar att kommunfullmäktige beslutade avslå idrotts-

nämndens hemställan om att uppföra Hjulstahallen i maj 2008. (Dnr 328-3940/2007, 

utl 2008:104). Stadsledningskontoret föreslår därför att idrottsnämndens hemställan 

om investeringsmedel för uppförande av Hjulstahallens avslås, i enlighet med, som de 

skriver, tidigare beslut i kommunfullmäktige om att idrottshallen ej ska byggas. 

Vi kan konstatera att kommunfullmäktige beslutade två saker i maj 2008 (för 3 ½ 

år sedan).  

Det första var att avslå idrottsnämndens hemställan om att genomföra projektet 

med ny idrottshall vid Hjulstaskolan. Det andra var att uppdra åt idrottsnämnden att 

finna ett nytt läge för Hjulstahallen med lägre investeringsutgifter. I en kf-debatt från 

2008 utlovar dåvarande borgarrådet Sjöstedt att en fullstor hall ska byggas skyndsamt. 

Vi instämmer till fullo och yrkar på en skyndsam behandling i ärendet så att byggna-

tion av hallen kommer till stånd så snart som möjligt.  

Stockholmarna har väntat alldeles för länge på sin utlovade och efterfrågade full-

stora hall i Hjulsta. Vi socialdemokrater har i vårt budgetförslag för 2012 en utökad 

investeringsram för byggnation av en fullstor idrottshall. Men även i den borgliga 

majoritetens budget för 2012 borde detta utrymme finnas.  

 

13 Uppföljning och redovisning av vinterväghållningsinsatser vintern 2010-2011, dnr 

303-1462/2011, godkänns med vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtan-

de. 

De senaste två åren har Stockholm haft rikligt med snö, vilket fått negativa effekter för 

Stockholmstrafiken. Under vintern 2010/2011 inkom över 8 000 klagomål på vinter-

väghållningen i Stockholms stad till trafikkontoret.  

Då är det svårt att förstå att ”kontoret konstaterar att den planering och förberedel-

ser som gjordes med stöd av föregående års erfarenheter och enligt trafik- och renhåll-

ningsnämndens beslut 2010-06-14 har till största delen fungerat väl”. Kontoret tar upp 

de politiska prioriteringar som gjordes under snökaoset, vilket innebar att viktiga tra-

fikleder i framförallt innerstaden prioriterades medan bostadsområden vid mindre 

trafikerade gator, företrädelsevis i ytterstaden, prioriterades bort.  

Resultatet blev som väntat att målen för dessa ej prioriterade områden inte kunde 

hållas och det blev stora problem med isbildningar, isvallar och så vidare. Under våren 

löstes detta, men många funktionsnedsatta och äldre hade allvarliga svårigheter att 

leva sina dagliga liv under mycket långa perioder. Det kan aldrig vara försvarbart.   

I kontorets text framkommer att de inte har ambitionen att klara den typen av ovä-

der som vintern 2010/2011 innebar, och blir det så kallt igen kommer staden få snarli-

ka problem. Det är problematiskt för de som inte tar sig till arbeten, för de som skadas, 



 

för trafiksäkerheten och inte minst för de stockholmare som redan har rörelsenedsätt-

ningar och som på grund av att deras gator prioriteras bort då inte kan röra sig fritt.  

Vi vill se ett Stockholm som fungerar, sommartid som vintertid. Vi vill se ett 

Stockholm som fungerar, i såväl innerstad som ytterstad – därför behöver beredskapen 

förstärkas, inte försvaras.  

 

23 Begäran om förlängt borgensåtagande för Grimsta Ishallsallians, dnr 328-

1287/2009. 

Grimsta Ishallsallians har inkommit med begäran om att staden förlänger sitt borgen-

såtagande med fem år till brukarperiodens slut samt att de kommande tre åren blir 

amorteringsfria. 

Med stöd i tidigare fattat beslut föreslår stadsledningskontoret att kommunstyrelsen 

föreslår kommunfullmäktige avslå Grimsta Ishallsallians begäran. 

Vi instämmer med gällande policy att staden ska vara mycket restriktiv med att be-

vilja borgen. Men det är också oerhört angeläget att idrottsklubbarna (i nuläget Ishalls-

alliansen) har tillräckliga resurser för att driva sina anläggningar. Vad händer när sta-

dens borgenåtagande går ut 2014? Vi anser att idrottsförvaltningen ska få i uppdrag att 

vidare bevaka ärendet och återkomma om risken finns att verksamheten i hallen hotas 

av det icke förlängda borgensåtagandet. 

 

17 Avrapportering av ytterstadsarbetet mandatperioden 2007-2010, Vision Järva 2030 

och Vision Söderort 2030, dnr 310-1706/2011, godkänns med vad som sagts i stads-

ledningskontorets tjänsteutlåtande  

Vision Järva och Vision Söderort är viktiga för Stockholm, men då krävs att staden tar 

ambitionen hela vägen.  Dialogen i de olika stadsdelarna måste fördjupas och annonse-

ras på ett tydligare sätt, så att så många som möjligt kommer till tals. När besluten om 

Järvas framtid sedan ska fattas i nämnder och i kommunfullmäktige måste staden 

också ta med det som sagts i dialogerna in i beslutsfattandet och i praktiken visa att 

Järvalyftet är något staden gör för och tillsammans med de boende i Järva. Beslutspro-

cessen behöver förtydligas och resultera i mer tydliga åtgärder. Idag präglas arbetet, 

goda delar till trots, av alltför mycket prat och alltför lite tydliga insatser. 

 

Reservation anfördes av borgarrådet Daniel Helldén (MP) enligt följande. 

 

Jag föreslår kommunstyrelsen att föreslå att kommunfullmäktige beslutar följande 

1. att i huvudsak godkänna förslag till beslut 

2. att justera stadsdelsnämndernas budgetar för ekonomiskt bistånd i enlighet 

med deras prognostiserade underskott 

3. att justera Överförmyndarnämndens budget så att nämnden kan genomföra 

nödvändig modernisering 

4. att avslå punkt 15 i borgarrådets förslag för KS 

5. att staden finansierar bryggorna Östermalm och Enskede-Årsta-Vantör som de 

kommunövergripande verksamheter de är 



 

6. i övrigt anföra 

 

Jag föreslår att borgarrådsberedningen föreslår kommunstyrelsen besluta föl-

jande för egen del 

1. att i huvudsak godkänna förslag till beslut 

2. att i övrigt anföra 

 

Det är av stort intresse att via T2:an följa hur stadens verksamheter utvecklas. Om 

Miljöpartiet de gröna hade haft möjligheten att styra stadens verksamheter politiskt 

hade detta naturligtvis sett annorlunda ut med andra uppsatta mål.   

Den ekonomiska prognosen visar ett större överskott och det tack vara att det fort-

farande är en god konjunktur i Stockholm med ökade skatteintäkter för staden. Detta 

är naturligtvis glädjande även om den ekonomiska krisen i vår omvärld oroar och att 

den konjunkturen framöver är svårbedömd. Detta gör att staden bör ha en god bered-

skap.  Det är bra att det planerade uttaget från Stockholms Stadshus AB inte behöver 

användas i den löpande verksamheten under 2011.  Skatte inkomsterna överstiger 

utgifterna och att soliditeten är god är bra tecken på en välskött ekonomi utifrån ett 

strikt ekonomiskt synsätt. Men staden har ett större ansvar än att ha låga skatter och en 

god ekonomi.  

Det som är ännu mer oroande är att samtidigt som staden har ett större överskott så 

vet vi att det finns verksamheter som har sparat och långt ifrån kan upprätthålla den 

service som Stockholmarna är i behov av.  

 

Skola 

Det är anmärkningsvärt att det enda av stadens inriktnings- och verksamhetsmål som 

inte anges vara uppfyllt är målet om att ”Förskolor och skolor i Stockholm ska ge barn 

vad de behöver för att lära och utvecklas”. Det målet är delvis uppfyllt. I rapporten 

skriver man vidare att de ”preliminära resultaten visar på förbättringar inom en rad 

områden men att det fortfarande finns många indikatorer vars årsmål inte uppnås”. 

Man lyfter bland annat fram att ”endast två av tre gymnasieelever har minst godkänt i 

alla kurser i slutbetyget”. Det framkommer även brister i lärandemiljön, att siffrorna 

för att barnen ska kunna arbete utan att bli störda är alldeles för låga. Detta är brister 

som Miljöpartiet anser att man kraftfullt måste agera för att åtgärda. Det handlar bland 

om satsningar på en trygg och kreativ lärandemiljö samt fler specialpedagoger.  

 

Barngruppernas storlek 

Det är oroande att barngruppernas storlek bara ökar och ökar. På Kungsholmen är 

nästan hälften av barngrupperna i förskolan för stora, på Södermalm har nära hälften 

av småbarnsgrupperna fler än 14 barn osv. Det är inte godtagbart att det inte finns 

någon snittsiffra på barngruppernas storlek – man undrar hur stora de största barn-

grupperna egentligen tillåts bli och hur varje barn i dessa grupper ska kunna bli sedd 



 

och hörd och utmanas enligt förskoleplanens intentioner. Miljöpartiets ambition är 

max 12 barn i småbarnsgrupper (1-3 år) och 14 barn i grupper med 4-5-åringar. 

 

Utbyggnaden av omsorgslägenheter 

Det är bra att staden försöker snabba på utbyggnadstakten av omsorgslägenheter. Mil-

jöpartiet anser att bostadsexploateringsprojekt med minst 100 bostäder ska innehålla 

en andel om minst fem procent lägenheter anpassade för personer med funktionsned-

sättning. 

 

Individ och familj 

Miljöpartiet håller med stadsledningskontoret om att det är problematiskt med ett mål 

om att ”andelen barn och ungdomar i förhållande till alla barn och ungdomar i stads-

delsområdet som haft insatser inom IoF ska minska”. Det är ju inte meningen att 

stadsdelsnämnden ska sluta ge insatser för att nå målet, och målformuleringen behöver 

därför ses över. 

 

Stöd och service till personer med funktionsnedsättning 

Det pekar mot stora underskott, 66,6 mkr, inom detta område vilket är oroväckande. 

Underskotten beror till stor del på att kostnaderna blivit högre än schablonen. Det är 

heller inte bra att det blir förskolebarnen som får betala underskotten i andra stadsdels-

nämndsområden, genom det växande barnantalet och de överskott som genereras av 

den höga andelen allt för stora barngrupper. 

 

Ekonomiskt bistånd 

Det förefaller märkligt att stadsledningskontoret inte litar på stadsdelsnämndernas 

prognoser till T2, och i stället justerar upp budgeten utifrån Sweco Eurofutures AB:s 

prognos. Nästan alla stadsdelsnämnder ser ut att gå mot mer eller mindre stora under-

skott inom detta område, allra mest Hässelby-Vällingby med -22,8 mkr. Miljöpartiet 

anser att det är fel att när kostnaderna för ekonomiskt bistånd tenderar att öka, så 

tvingas stadsdelsnämnderna skära i andra viktiga anslagsområden för att täcka de un-

derskott som uppstår. Återinför anslag 1 och 2, uppmanar Miljöpartiet. Dessutom 

skulle 

 

Jämställdhet och mångfaldsarbete 

Den moderatledda majoritetens låga ambition på jämställdhets- och mångfaldsområdet 

får tydligt utfall i Tertialrapport 2. Man har effektivt avskaffat samtliga indikatorer 

som rör jämställdhet och lika rättigheter. Att ordet jämställdhet inte nämns en enda 

gång i hela den 295sidiga och diskriminering endast en gång är anmärkningsvärt. 

 

Arbetsmarknad 

Trots att arbetslöshetssiffrorna är lägre än genomsnittet i Sverige finns det skäl att 

fortsatt uppmärksamma de stora skillnaderna mellan olika stadsdelar och grupper. Som 



 

exempel ligger arbetslösheten på mellan 6-7 % i Rinkeby-Kista och Skärholmen, me-

dan den är under 2 % i områden som Bromma och Norrmalm. Vidare så har utlands-

födda en arbetslöshet på närmare 7 % och svenskfödda 2 %. (Samtliga siffror gäller 

oktober 2011 och personer i ålder 16-64 år, källa Sweco, Rapporten Arbetsmarknad: 

Arbetssökande Stadsdelsområden oktober 2011).  

Miljöpartiet ser att det fortsatt krävs stora och kvalitativa satsningar på vuxenut-

bildning, såsom individanpassad SFI och Komvux. Det krävs också fortsatta satsning-

ar på bra effektiva arbetsmarknadsåtgärder som möjliggör för individen att komma i 

rätt jobb. Hållbara jobb där människor får använda sin kompetens på bästa sätt. Den 

förväntade konjunkturnedgången behöver matchas av en offensiv utbildnings- och 

arbetsmarknadspolitik.  

Kring vuxenutbildningen uppdagas att alltför få elever avslutar kurserna med god-

känt betyg och att många avbryter i förtid. Detta sammantaget med den kritik som 

Skolinspektionen riktat mot vuxenutbildning gör att Miljöpartiet åter efterfrågar insat-

ser för att höja kvaliteten i vuxenutbildningen.  

Det är glädjande att arbetet med att möjliggöra för fler ungdomar att få sommar-

jobb i stadens regi har fallit så väl ut. Miljöpartiet ser möjligheten att fortsätta detta 

arbete och på så sätt ge ungdomar möjlighet till det första viktiga klivet in på arbets-

marknaden.  

 

Stockholms livsmiljö ska vara hållbar 

Det är mycket allvarligt att partikelhalterna i luften i delar av Stockholm fortfarande är 

så höga att de överskrider EU:s luftkvalitetsnormer. Stockholms stad är skyldig att 

vidta de åtgärder som behövs enligt Miljöbalken. Länsstyrelsen har riktat skarp kritik 

mot att Stockholms stad gör för lite för att förbättra den dåliga luften i staden. Våren 

2011 dömdes Sverige av EU-domstolen för att ha överstigit gränsvärdet för partiklar i 

Stockholm och andra städer.  Det nuvarande dubbdäcksförbudet på Hornsgatan är helt 

otillräckligt och måste utvidgas till att omfatta hela den zon som omfattas av träng-

selskatt under 2012.  

Det är anmärkningsvärt att ett antal av stadens nämnder, stadsdelsnämnder och bo-

lag inte uppfyller stadens krav på 85 procent förnybart drivmedel i stadens miljöbilar. 

Miljöbilar ska tanas med förnybara drivmedel. Även årsmålet att 2,5 procent av for-

donsflottan ska vara elbilar vid utgången av 2011 riskerar att inte nås. Självfallet måste 

också alla stadsdelar och nämnder övergå till odubbade vinterdäck. 

Vi noterar att staden enligt tertialrapporten ska prioritera klimatfrågan. Det är en 

prioritering som vi delar, eftersom den är en av de största utmaningarna för såväl 

Stockholms som världen i övrigt. Däremot delar vi inte analysen av vad som kan be-

traktas som tydligt politiskt ledarskap och tillräckliga åtgärder i klimatarbetet. Minsk-

ningen av utsläppen av växthusgaser går alltför långsamt och alliansens mål för detta 

är alltför lågt satt. Den lilla minskning av växthusgasutsläpp som skett bl a tack vare 

försäljningen av miljöbilar och miljöbränslen, äts tyvärr upp av det ökade transportar-

betet utanför trängselskattezonen. För att minska utsläppen av växthusgaser måste 



 

staden ha som mål att minska biltrafiken och fatta beslut om konkreta åtgärder för att 

nå dit.  

Vad gäller stadens hantering av biogasfrågan kan vi återigen bara konstatera att 

alltför lite har gjorts. Idag eldas fortfarande matavfallet från stadens hushåll, istället för 

att omhändertas och rötas. Stockholm ligger långt efter de flesta av landets övriga 

kommuner. I en modern grön stad tas matavfallet tillvara för att kraftigt öka biogas-

produktionen.  

 

Framkomligheten i regionen ska öka 

Endast två av åtta indikatorer uppfylls inom målet Framkomligheten i regionen ska 

öka. Ett av dessa är nettotillskott av parkeringsplatser på gatumark. Detta är inte en 

åtgärd som leder till förbättrad framkomlighet i trafiksystemet. Tvärtom utgör parke-

rade bilar på stadens gator ett ineffektivt markutnyttjande. Istället måste parkeringsav-

gifterna höjas och parkeringsplatser på gatumark tas bort. Insatserna måste riktas mot 

ökad framkomlighet för gång-, cykel-, kollektivtrafik och näringslivets transporter.  

Både biltrafikens andel och antalet bilar måste minska för att möjliggöra att klimatmå-

len nås och för att ge plats åt yteffektiva och energisnåla transportsätt. 

Stadens årsmål för stombusstrafiken är i innerstaden 20 km/h och i ytterstaden 32 

km/h. Inget av dessa mål klaras idag. Visserligen pågår omfattande vägarbeten, men 

framkomligheten för bussar har under lång tid varit dålig. Staden måste säkra kollek-

tivtrafikens framkomlighet genom fler busskörfält, borttagande av parkeringsplatser, 

trafikövervakning och trafikstyrning. 

De båda cykelplaner för innerstaden och ytterstaden som beslutades 2005 har inte 

genomförts och utbyggnaden av cykelnätet avstannade under förra mandatperioden. 

Den moderatledda majoriteten har länge hänvisat till den nya cykelplanen, men trafik- 

och renhållningsnämnden har inte fått del av eller fattat beslut om en ny cykelplan 

hösten 2011. Bristerna i cykelvägnätet är påtagliga. Förutom att förbättra cykelstråken 

för pendlare är det mycket angeläget att förbättra och underlätta för fler cykelresor på 

korta avstånd, mellan exempelvis bostaden, skolan och affären. Olika cykelstråkkvali-

teter uppmuntrar fler grupper och bidra till att den totala andelen cyklister ökar. Låne-

cykelsystemet har alltför få stationer och måste byggas ut. Det är nödvändigt att ta 

fram rutiner för uppföljning av antal cykelolyckor i staden.  

I den opinionsundersökning som gjordes för Vision Söderort framkom tydligt att 

söderortsborna förespråkade utökade kollektivtrafikförbindelser framför nya vägar. 

Spårväg Syd och fler tvärförbindelser är nödvändiga för utvecklingen av Söderort. 

I samband med tertialrapport 2 redovisas remissbehandlingen av utredningen ”mil-

jöbedömning av snöhanteringen i Stockholm”. Det måste finnas beredskap för extrema 

vädertyper och nederbördsförändringar. Prognoser för framtida klimat pekar mer in-

stabila väderleksförhållanden. Sjötippning ska undvikas och tippning av snö i Mälaren 

ska inte tillåtas. Det är inte acceptabelt att basera snöhanteringen på dispens från Na-

turvårdsverket. Det är nödvändigt att säkra kommunaltekniska ytor i både befintlig och 

planerad bebyggelse som kan användas som snöupplag på vintern och för lokalt 

omhändertagande av dagvatten under sommarhalvåret. 



 

 

Det ska byggas många bostäder i Stockholm  

Det är bra att staden under mandatperioden planerar för en hög takt i bostadsbyggan-

det. För att uppnå målet, (som bara delvis uppnås), ska arbetet med att ta fram fler 

detaljplaner påskyndas.  

Miljöpartiet anser att det är bra att det byggs många bostäder i Stockholm men är 

bekymrade över redovisad tabell på sida 29. Om Stockholm i framtiden ska vara en 

attraktiv stad måste staden kunna erbjuda samtliga invånare en bostad. Stockholms 

stad måste börja ta ett större ansvar för bostadssituationen i Stockholm och diskussio-

nen om stadens bostadsbyggande måste vidgas och handla om för vem man bygger, 

vart i staden man bygger och hur man bygger. Fler hyresrätter, och fler bostäder för 

och unga och studenter måste byggas. Det är även viktigt att staden inte enbart riktar 

in sig på att uppnå kvantitativa mål. Miljöpartiet anser att fler och bättre detaljplaner 

kan tas fram genom att utöka dialogen med stockholmarna och med de boende.  

 

Stockholmarna ska vara nöjda med kultur- och idrottsmöjligheterna i Stockholm  

Det är bra att staden satsat på fler utegym. Det är dock oroväckande att stockholmarna 

i år är mindre nöjda med idrottsmöjligheterna än under der föregående året.  

 

Försäljningar  

Vad gäller stadens försäljningsinkomster är det oroväckande att alliansen sätter kort-

siktiga vinster framför samhällsnytta, ekologisk mångfald och långsiktighet. Fastig-

hetsförsäljningar av mark utanför kommungränsen kan inte fortgå utan att staden tar 

fram en strategi som uppskattar och som analyserar stadens framtida markbehov.  

 

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 

kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 2011 för Stockholms 

stad godkänns, bilaga.  

2. Förändring av indikatorer, årsmål eller ansvarig nämnd/bolag godkänns 

enligt ärendets bilaga 3 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

3. För 2011 ska utdelningen från koncernen Stockholms Stadshus AB 

uppgå till 0 kr med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskonto-

rets tjänsteutlåtande. Stockholms Stadshus AB uppmanas att samman-

kalla extra bolagsstämma i enlighet med detta beslut. 

4. Effektivare inköpsprocesser samt implementering av it-stöd i staden i 

enlighet med projektet Effektivt inköp införs. Finansiering motsvarande 

37,0 mnkr sker genom disposition av eget kapital för detta ändamål.  

5. Idrottsnämndens ersättning 2011 till fastighetsägaren för anpassning av 

Liljeholmshallen, godkänns som en förutbetald hyra med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 



 

6. Fastighetsnämnden medges genomföra ombyggnation av bankettkök, 

Gyllene Salens kök samt Stadshuskällarens och Ekens kök till en total 

utgift om 98,0 mnkr. Utgifterna för åren 2011 och 2012 får inrymmas i 

fastighetsnämndens investeringsbudget för respektive år. 

7. Idrottsnämndens förslag om ändring i allmänna lokala ordningsföre-

skrifter för Stockholms kommun, dnr 667-2631/2008, avslås med hän-

visning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

8. Idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel för uppförande av 

ny idrottshall i anslutning till Hjulstaskolan, dnr 328-977/2007, avslås 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande. 

9. Utökning av lån för tillbyggnad på Enskede Rackethall Sockenvägen i 

Årsta, dnr 328-1062/2008, avslås med hänvisning till vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

10. Kommunstyrelsen ges i uppdrag att genomföra central upphandling av 

företagshälsovård.  

11. Stadens bolag anmodas, genom Stockholms Stadshus AB, att delta i 

central upphandling av företagshälsovård.  

12. Redovisning av remissbehandling av utredningen ”miljöbedömning av 

snöhantering i Stockholm” samt beslut om fortsatt inriktning, dnr 314-

88/2008, godkänns med hänvisning till vad som sagts i stadslednings-

kontorets tjänsteutlåtande. 

13. Uppföljning och redovisning av vinterväghållningsinsatserna vintern 

2010-2011, dnr 303-1462/2011, godkänns med hänvisning till vad som 

sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

14. Med ändring av tidigare fattat beslut den 9 juni 2008, § 17 (utl. 

2008:87) angående ändring av allmänna lokala ordningsföreskrifter för 

Stockholms stad ska Sankt Göransparken omfattas av totalförbud mot 

alkoholförtäring. 

15. Socialnämndens förslag till justering av avgifter för tillstånd och tillsyn 

enligt alkohollagen, dnr 329-1492/2011, godkänns med hänvisning till 

vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

16. I tidigare bokslut avsatta medel ianspråktas för stadens åtagande och 

samarbete med universitet och högskolor för medfinansiering av stiftel-

sen Electrum inklusive Kista Science City.  

17. I bokslut för 2011 ska stadens andel av Storstockholms brandförsvars 

återställande av balanskrav för 2010 och 2011 regleras. Finansiering 

sker inom ramen för Kommunfullmäktige m.m. 



 

18. Finanspolicy för kommunkoncernen Stockholms stad inklusive däri an-

givna ramar för total extern upplåning och intern utlåning till och bor-

gensteckning för bolagen samt utlåning till stadens slutna redovisnings-

enheter fastställs, bilaga 6 till stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  

19. Inledande projektkostnader, upp till 1,0 mnkr, för idrottsnämndens och 

stadsledningskontorets funktionsupphandling av en ny idrottshall vid 

Stora Mossen, får finansieras inom Kommunfullmäktige m.m.  

20. Exploateringsnämnden ges i uppdrag att teckna erforderliga avtal för att 

genomföra ombyggnaden av trafikplats Lindhagensgatan. 

21. Trafik- och renhållningsnämndens svar på uppdrag från kommunfull-

mäktige om att rensa bland skyltarna, dnr 314-2551/2008, godkänns 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande. 

22. Begäran om förlängt borgensåtagande för Grimsta Ishallsallians, dnr 

328-1287/2009, avslås med hänvisning till vad som sagts i stadsled-

ningskontorets tjänsteutlåtande. 

23. Bidraget till Stockholm Science Foundation/Vetenskapsstaden, SSCi, 

ökas med 50,0 tkr till 2,6 mnkr, ökningen ska rymmas i budget 2011 för 

Kommunfullmäktige m.m. med hänvisning till vad som sagts i stads-

ledningskontorets tjänsteutlåtande. 

24. Dagverksamheten Utgångspunkten avvecklas från och med den 1 okto-

ber 2011, dnr 326-1248/2011, med hänvisning till vad som sagts i 

stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

25. Kommunstyrelsen får i uppdrag att besluta om förfrågningsunderlag, 

tilldelning av kontrakt samt teckna avtal med valda leverantörer vid 

upphandling inom områdena drift och förvaltning av centrala och ge-

mensamma verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, termina-

ler samt support av ovan nämnda varor och tjänster.  

26. Stockholms Stadshus AB uppmanas att ge stadens alla bolagsstyrelser i 

uppdrag att lämna fullmakt för att delta i upphandlingar och avtalsför-

valtning inom områdena drift och förvaltning av centrala och gemen-

samma verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, terminaler 

samt support av ovan nämnda varor och tjänster. 



 

Kommunstyrelsen beslutar för egen del följande. 

1. Tertialrapport 2 med delårsbokslut per 31 augusti 2011 för Stockholms 

stad godkänns, bilaga.  

2. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 

201,0 mnkr. Finansiering sker ur Central medelsreserv: 2. Till kom-

munstyrelsens förfogande för oförutsedda behov i 2011 års budget. 

3. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader för pre-

stationsförändringar med 664,7 mnkr. Finansiering sker ur Central me-

delsreserv: 3. Till kommunstyrelsens förfogande för prestationsföränd-

ringar i 2011 års budget. 

4. Nämnderna medges budgetjustering för ökade utgifter inom invester-

ingsplanen med 1,0 mnkr. Finansiering sker genom att omdisponera i 

Central medelsreserv: 4. Till kommunstyrelsens förfogande för oförut-

sedda investeringsutgifter i 2011 års budget. 

5. Nämnderna medges budgetjustering för ökade nettokostnader med 21,3 

mnkr. Finansieringen sker genom att omfördela för ändamålet budgete-

rade medel under Kommunfullmäktige m.m. i 2011 års budget. 

6. Nämnderna medges projektmedel för att motverka hemlöshet om 2,3 

mnkr. Finansiering sker genom att ta i anspråk i tidigare bokslut avsatta 

medel. 

7. Nämnderna medges stimulansbidrag med 51,2 mnkr för inkomna an-

sökningar om utbyggnad av förskolelokaler, under förutsättning att kra-

ven enligt fastställda anvisningar för stimulansbidrag uppfylls. Beslut 

om beviljade stimulansbidrag för utbyggnad av förskolelokaler gäller 

tidsbegränsat till och med 2012.  

8. Nämndernas budgetar justeras för ökade kostnader och intäkter med 

63,8 mnkr för redovisade omslutningsförändringar samt för övriga om-

fördelningar och justeringar enligt bilaga 1 till stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

9. Skarpnäcks stadsdelsnämnds hemställan om avveckling av resultaten-

het Tidaholmsplans hemtjänstenhet godkänns.  

10. Utöver vad som framgår ovan avslås övriga framställningar från nämn-

derna.  

11. Äldrenämndens uppföljning av handlingsplaner och säkerhetsföreskrif-

ter för hur anställda ska agera när äldre utsätts för övergrepp, dnr 327-

1128/2007, godkänns med vad som sagts i stadsledningskontorets tjäns-

teutlåtande. 



 

12. Under förutsättning att kommunfullmäktige fattar beslut om att genom-

föra central upphandling av företagshälsovård, delegeras till stadsdirek-

tören att besluta om val av leverantörer samt tecknandet av avtal, för 

perioden 2012-01-01 – 2015-12-31 med möjlighet till förlängning till 

och med 31 december 2016. 

13. Under förutsättning att kommunfullmäktige fattar beslut om att ian-

språkta medel avsatta i tidigare bokslut för stadens åtagande och sam-

arbete med universitet och högskolor delegeras till stadsdirektören att 

utbetala 20,0 mnkr till stiftelsen Electrum inklusive Kista Science City. 

14. Under förutsättning av kommunfullmäktiges beslut om upphandlingar 

inom områdena drift och förvaltning av centrala och gemensamma 

verksamhetssystem, telefoni, datakommunikation, terminaler samt sup-

port påbörja upphandling och godkänna förfrågningsunderlag. 

15. Skrivelse från Stefan Nilsson (MP) om att Stockholms stad ska finansi-

era Bryggan Östermalm och Bryggan Vantör, dnr 325-1663/2011, är 

besvarad med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets 

tjänsteutlåtande. 

16. Stiftelsen Hotellhems framställan om anslag för avvecklings- och inve-

steringskostnader gällande genomgångsbostäder för familjer i Black-

berg och Svanholmen, dnr 023-1261/2011, är besvarad med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

17. Avrapportering av ytterstadsarbetet mandatperioden 2007-2010, Vision 

Järva 2030 och Vision Söderort 2030, dnr 310-1706/2011, godkänns 

med hänvisning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlå-

tande.  

18. Kommunstyrelsens uppdrag att staden via stadsledningskontoret upp-

vaktar Post- och telestyrelsen med krav på att Stockholms och Sveriges 

kulturhistoriskt värdefulla byggnader undantas från kravet på att införa 

fastighetsboxar i entréerna, dnr 313-2005/2008, avslutas med hänvis-

ning till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande.  



 

19. Bidrag för information och utbildning av nämndemän, Stockholms 

Nämndemannaförening, dnr 019-1837/2011, besvaras med hänvisning 

till vad som sagts i stadsledningskontorets tjänsteutlåtande. 

 

Stockholm den 23 november 2011 

På kommunstyrelsens vägnar: 

S T E N  N O R D I N  

 

 

Ylva Tengblad 

 

Reservation anfördes av Karin Wanngård och Tomas Rudin (båda S) med 

hänvisning till reservationen av (S) i borgarrådsberedningen. 

 

Reservation anfördes av Emilia Hagberg och Stefan Nilsson (båda MP) med 

hänvisning till reservationen av (MP) i borgarrådsberedningen. 

 

Reservation anfördes av Ann-Margarethe Livh (V) enligt följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande. 

1. Föredragande borgarrådets beslut bifalles delvis. 

2. Idrottsnämndens förslag i allmänna ordningsstadgan dnr 667-2631/2008 bifal-

les 

3. Idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel till uppförande av ny id-

rottshall i anslutning till Hjulstaskolan bifalles 

4. Inledande projektkostnader för funktionsupphandling av ny idrottshall vid Sto-

ra Mossen avslås 

5. I alla upphandlingar som fullmäktige beslutar om ska en stärkt anti-

diskrimineringsklausul, meddelarskydd och meddelarfrihet i nivå med den som 

gäller i kommunen, minst kollektivavtalsliknande villkor samt en paragraf fö-

ras in som stadgar att våra leverantörer inte får ha någon koppling till företag 

baserade i så kallade skatteparadis. 

6. Därutöver vill vi framföra följande. 

 

Jag föreslår att kommunstyrelsen beslutar för egen del följande 

1. Föredragande borgarrådets beslut bifalles delvis. 

2. Kommunstyrelsen delegerar inte beslut om avtal m.m. till stadsdirektören utan 

beslutet ligger kvar på politisk nivå. 



 

3. Kommunstyrelsen delegerar inte beslut om centralupphandlingar till stadsdi-

rektören utan beslutet ligger kvar på politisk nivå. 

4. Skrivelsen från Stefan Nilsson (MP) om att Stockholms stad ska finansiera 

Bryggan Östermalm och Bryggan Vantör ska bifallas. 

5. Avrapporteringen av ytterstadsarbetet besvaras enligt nedan. 

6. Kommunstyrelsen återkommer med ett förslag till ny delegationsordning för 

utbetalning av medel för ytterstadsarbetet. 

7. Därutöver framförs följande. 

 

Tertialrapporten visar att Stockholm är en mycket rik stad med stora ekonomiska över-

skott samtidigt som högerpolitiken har misslyckats på centrala områden som försko-

lan, skolan, äldreomsorgen, hemlösheten, tryggheten och miljön. Resultatet är en allt 

mer segregerad och ojämlik stad. Inte ens målet att företag ska välja etableringar i 

Stockholm framför andra städer i norra Europa nås, trots privatiseringar utan gränser 

och utförsäljningar till underpris. Ambitionen att underlätta för småföretag i upphand-

lingar krockar med verkligheten där småföretagen på omsorgsmarknaden har svårt att 

klara konkurrensen från vårdbolag som ägs av riskkapitalet. Kundvalet har inte ändrat 

på detta.  

Att målet om företagens etableringar inte nås enligt stadens indikatorer bortförkla-

ras med hänvisning till andra undersökningar. Trovärdigheten undergrävs genom att 

indikatorerna hanteras på ett sätt som passar den egna politiken. När oppositionen vill 

ha fördjupade granskningar av till exempel jämställdhet hänvisas alltid till styrsyste-

met. Kanske majoriteten nu är medger att underlaget för uppföljningen behöver bred-

das? 

En stor brist i tertialrapporten är också att indikatorerna inte redovisas uppdelat på 

kvinnor och män. Det betyder att analyserna av måluppfyllelsen helt saknar genusper-

spektiv, och visar behovet av ett jämställdhetsbokslut enligt vänsterpartiets förslag. 

Konkurrensutsättningen har nått längre i Stockholm än i de flesta kommuner. I ter-

tialen redovisas att äldreomsorgen är upphandlad till över 60 procent och stöd och 

service till personer med funktionsnedsättningar till över 50 procent. Utfallet är en 

följd av majoritetens inriktningsmål ”Kvalitet och valfrihet ska utvecklas och förbätt-

ras”. Vi konstaterar att denna politik utgår från ekonomisk teori som enligt forskning-

en inte fungerar i välfärden. Orkeslösa äldre väljer inte med fötterna. Alla har inte 

anhöriga som kan hjälpa till vilket ger en ojämlik omsorg. Kommunal hemtjänst får 

inte locka kunder med subventionerade hushållstjänster. Alla föräldrar och elever har 

inte samma möjlighet att göra informerade val av skola. Den borgerliga välfärdspoliti-

ken med skattefinansierad verksamhet utförd av privata aktörer har införts i stor skala 

utan evidens, utan skärpta krav på privata utförare för att jämställa med kommunala 

utförare, utan att utvärdera effekterna. Ingen forskning stödjer att det råder orsakssam-

band mellan kvalitet och valfrihet. Den borgerliga politiken vilar på lösan grund. 

Vi har långt ifrån en likvärdig förskola och skola. Kunskapsresultaten varierar kraf-

tigt mellan skolorna och förskoleinspektörerna rapporterar om stora kvalitativa skill-

nader i förskolorna. Staden når varken målet om barnomsorgsgaranti, förskolegrup-



 

pernas storlek eller ens de flesta av utbildningsnämndens årsmål. Även i år har en 

femtedel av småbarnsgrupperna i förskolan fler än 14 barn och en fjärdel av 4-5 års-

grupperna har fler än 18 barn. Detta är inte en slump utan politisk styrning. Genom att 

ta bort taket för gruppstorlekarna i förskoleplanen signalerades att det var mindre vik-

tigt. Att det är dålig arbetsro i grundskolan och i gymnasieskolan försämrar kunskaps-

resultaten.  Användandet av datorer i skolan är lågt och skiljer stort mellan skolorna. I 

vilken utsträckning som upphandlingen av Volvo-It har försämrat läget för skolorna är 

av största vikt att klarlägga och åtgärda.  

I äldreomsorgen förvånas vi över bedömningen att kvalitetsmålen nås trots att inga 

resultat ännu finns från brukarundersökningarna och inga värden finns för indikatorer-

na. Dessutom betonas att om nämndernas höga prognostiserade måluppfyllelse ska 

uppnås krävs en kraftig förbättring av kvaliteten jämfört med 2010. Vårdskandalerna i 

Attendo- och Caremadrivna boenden bör mana majoriteten till självkritik om kvalite-

ten i äldreomsorgen. 

Liksom i förra årets T2 redovisas ett kraftigt politiskt misslyckande för utbyggna-

den av omsorgslägenheter. Nu beräknas det bara bli 35 nya omsorgslägenheter jämfört 

med 51 förra året. Att bara en tredjedel av antalet omsorgslägenheter byggs är kanske 

den tydligaste indikatorn på att Stockholm stad saknar en social bostadspolitik. Den 

enda åtgärden som vidtas är att flytta ansvaret för genomförandegruppen till kommun-

styrelsen. Förra året flyttades ordförandeskapet till kommunstyrelsen, vilket ledde till 

sämre resultat. Vi konstaterar att majoriteten står handfallen inför att de inte kan upp-

fylla sina egna mål.   

När det gäller måluppfyllelsen för individ- och familjeomsorgen är cannabissitua-

tionen allvarlig och majoriteten har först i år kommit med extra resurser. Socialsekre-

terarna är tungt arbetsbelastade inom hela verksamhetsområdet och budgeten mycket 

stram. Vi är mycket tveksamma till om socialtjänsten klarar att hålla socialtjänstlagen 

fullt ut. 

Baksidan av moderaternas glättiga bild av det framgångrika Stockholm är en 

segregerad stad på livets alla områden. Stockholmare i små ekonomiska omständighe-

ter kämpar mot social och ekonomisk otrygghet, barn växer upp under ojämlika lev-

nadsvillkor och unga människor riskerar att fastna i narkotika och långtidsarbetslöshet. 

Kvinnor och män med funktionsnedsättningar får vänta mycket länge på omsorgslä-

genhet och äldre vanvårdas i riskkapitalets vård- och omsorgsboenden. Köerna växer 

till bostadsförmedlingen, som får in färre lägenheter i takt med att antalet hyresrätter 

minskar och att allmännyttans andel av hyresbeståndet minskar. Hemlösa får allt 

mindre chans till en billig hyresrätt, eftersom så många allmännyttiga hyresrätter sålts 

ut till bostadsrätter. Med nära 2,4 miljarder kronor plus i kommunkoncernen för tertia-

len och nästan 2,2 miljarder kronor plus för staden finns pengarna för att öka jämlikhe-

ten, om den politiska viljan finns. 

Arbetslösheten bland unga är allvarlig och i kombination med ökad användning av 

narkotika finns skäl att vara mycket oroad. Ungdomar ska inte vara långtidsarbetslösa, 

oavsett om de har försörjningsstöd eller inte. Arbetslösheten är klassrelaterad och 

skiljer sig stort mellan olika delar av staden. De flesta unga arbetslösa saknar arbets-



 

löshetsersättning, vilket slår hårdast mot de som inte har familjer som kan hjälpa till 

ekonomiskt. Att bara två av tre gymnasieelever har minst godkänt i alla kurser i slutbe-

tyget gör det svårt för många att få senare arbete. Att endast två av tre elever i kom-

munal vuxenutbildning får godkänt på kurserna och många hoppar av är inte accepta-

belt. Det är viktigt att de som tidigare har misslyckats i skolan får en bra vuxenutbild-

ning för att kunnat komma ut på arbetsmarknaden.  

Under målet en hållbar livsmiljö ska värnas och utvecklas står att kommunfullmäk-

tige prioriterar klimatfrågan för innevarande miljöprogram. Ändå delfinansierar staden 

motorvägsprojektet Förbifart Stockholm som kommer att leda till ökade utsläpp av 

klimatförändrande gaser. Staden har inte heller på allvar tagit tag i arbetet med att 

minska och helt fasa ut koleldningen i Värtaverket. Dygnsmedelvärdet för partiklar 

överskrids regelbundet på flera av stadens gator. Dubbdäcksförbudet på Hornsgatan 

räcker inte utan måste utvidgas till hela innerstaden. Trafiken måste också minska 

vilket satsningen på framkomlighet försvårar då det handlar om framkomlighet för 

bilister och inte för cyklister eller gående.  

Stockholm utsågs till miljöhuvudstad tack vare ett mångårigt målmedvetet politiskt 

arbete som pågått under lång tid. Slutrapporten från miljöhuvudstadsåret 2010 kan 

idag läggas till handlingarna, vilket inte är samma sak som att lägga miljöarbetet till 

handlingarna. Tyvärr ser vi en tendens hos den borgerliga majoriteten att inte ta upp 

stafettpinnen från de rödgröna. Risken för fyra bortkastade år för miljöarbetet är stort 

då vi ser ett minskat engagemang för miljöfrågorna. Genom satsning på Förbifart 

Stockholm och andra stora vägprojekt kommer vi att få svårt att klara miljömålen i 

framtiden. Målen för stadens miljöarbete är alldeles för lågt satta. Ambitionsnivån är 

helt enkelt för låg hos den högerledda alliansen. 

Bostadsbyggnadstakten ska vara hög och målet är 15 000 lägenheter under man-

datperioden varav en betydande del ska vara hyresrätter. För att komma till rätta med 

bostadsbristen räcker inte 15 000 bostäder för att kompensera den stora ombildningen 

från hyresrätter till bostadsrätt. Stockholm är en oerhört segregerad stad och ska den 

utvecklingen vändas måste det byggas hyresrätter i innerstaden, i närförorter och i 

villaområden, det går inte att ensidigt omvandla hyresrätter till bostadsrätter och tro att 

det ger en blandad stad.  

Stadsledningskontoret konstaterar själva att det finns risk att målet om 3750 färdig-

ställda bostäder i nyproduktion inte nås under året. Det ser med andra ord mörkt ut för 

stadens bostadssökande. Om inte den borgerliga majoritetens bostadspolitik ska have-

rera fullständigt, särskilt nu när man höjer ribban till från 3750 till 5000 lägenheter per 

år, måste det till krafttag varför vårt krav på tillsättande av en kriskommitté för byg-

gandet av fler hyresrätter måste till. Det mest anmärkningsvärda är att detta varken 

oroar Stockholms Stadshus AB eller ansvariga borgarråd. Antalet markanvisningar når 

inte heller upp till målet. 

Även inom idrotten och kulturen används indikatorerna som det passar majoriteten. 

Man hänvisar till andra uppgifter när resultatet enligt indikatorerna inte styrker mål-

uppfyllelsen.  Verksamhetsmålet för kultur- och idrottslivet anses således vara uppnått 

trots att majoriteten inte når sina egna. Utfallet enligt valda indikatorer är 4 % -enheter 



 

lägre än Kf-målet för idrottslivet och 9 % -enheter lägre för kulturlivet.  Nöjdheten 

med kulturlivet bör istället benämnas missnöjdheten, eftersom indikatorn har försäm-

rats med 4 % -enheter jämfört med 2010. Det är en väntad effekt av nedskärningarna i 

kultursektorn, till exempel färre barn i Kulturskolan och försämringar på biblioteken 

vilket går stick i stäv med vänsterpartiet politik. Inom idrottslivet vill Vänsterpartiet 

öka nöjdheten bland annat genom kostnadsfria bad för barn och ungdomar och multi-

funktionsanläggningar. 

Trots omfattande nedskärningar kommer inte idrottsnämnden att klara budget vil-

ket tydligt visar att den borgerliga politiken haltar. Tyvärr besannas våra påpekanden 

om att detta skulle bli fallet med den strama budget som lades och som mer får betrak-

tas som en glädjekalkyl, för att dölja verkligheten, från den moderatledda majoriteten. 

Ytterligare nedskärningar går i dagsläget inte att genomföra utan att målen för hela 

verksamheten omprövas. Det går inte att komma till rätta med underskotten genom att 

spara på löpande underhåll. Detta kommer att resultera i ännu större kostnader i fram-

tiden. Bristen på pengar kommer att leda till att vi får en idrottspolitik som inte är värd 

namnet.  

Idrottsnämndens hemställan om ekonomiska medel för uppförande av idrottshall i 

anslutning till Hjulstaskolan bör bifallas, samtidigt säger vi nej till projektpengar för 

funktionsupphandling av uppförande av idrottshall i Stora Mossen. Denna nymodighet 

att upphandla i konkurrenspräglad dialog handlar egentligen om att högeralliansen inte 

har vilja eller intresse av att bygga i egen regi. Bygget av dubbel idrottshall kan te sig 

intressant och lockande men det finns stor risk att projektet försenas och inte blir som 

planerat. Det finns en övertro, från högeralliansens sida att privata företag och finansi-

ärer ska investera en massa miljoner i kommunala idrottsprojekt utan profit som driv-

kraft. Om denna nya upphandlingsform blir verklighet är faran stor att detta leder till 

större kostnader för kommunen och dess invånare. Det finns också stor risk att man 

med denna upphandlingsmetod skapar oklara ansvarsområden och onödig byråkrati, 

krångliga regler och dessutom ineffektivitet i driften.  

Det är märkligt hur den moderatledda högeralliansen döljer nedskärningar i inve-

steringsbudgeten med undermåliga och dåliga innovationer. Det står dock helt klart att 

skattesänkningar som högeralliansen har genomfört måste betalas av kommuninvånar-

na själva i form av högre avgifter och sämre service. Det är en bluff att lova medbor-

garna skattesänkningar och samtidigt erbjuda bra kvalitet i kommunala tjänster.   

Det är allvarligt att den upplevda tryggheten har minskat enligt Medborgarunder-

sökning 2011. Majoriteten når inte sina egna mål, utan det skiljer 4 % -enheter mellan 

utfall och Kf-mål för indikatorn om trygghet i sitt stadsdelsområde. Tryggheten är 

klassrelaterad, den är så låg som 36 % i Skärholmen jämfört med 80 % i Bromma. 

Ingen innerstadsstadsdel har värden under 70 % för tryggheten medan två förorter har 

värden under 40 % enligt undersökningen. 

Att Stockholms stad året efter att vi skulle vara världens mest tillgängliga huvud-

stad har försämrade värden i Medborgarundersökningen för frågan om det är enkelt att 

ta sig fram på trottoarer är oroväckande. Från år 2009 till år 2011 har nöjdheten mins-



 

kat från 86 till 80 %. Det är av stor vikt att staden analyserar vad som ligger bakom det 

ökade missnöjet. 

Snöröjningen fungerade mycket dåligt under årets första månader på grund av stora 

snömängder. Klottersanering och vårstädning blev också lidande. Efter en snörik bör-

jan på året är det grundläggande att staden upparbetar rutiner för att garantera snöröj-

ning, klottersanering och städning även under perioder med mycket snö. Framförallt 

behöver gång- och cykelvägar och trottoarer prioriteras, speciellt i förorterna där det är 

eftersatt.  Körbanorna blir ofta snö- och isfria genom biltrafiken. 

Trots de senaste vintrarnas extremt stora snömängder måste det till långsiktiga lös-

ningar för tippning av stadens snö. Stockholms stad kan inte bygga sin verksamhet på 

dispenser från miljöbalkens regler. Staden måste hitta nya sätt att hantera snön. Vi vill 

att stadsledningskontoret i samverkan med trafikkontoret utreder på vilket sätt man 

kan använda snön som energiresurs för fjärrkyla. Statsledningskontorets lösning på 

problemet med sjötippning är att man ska undanta snö från avfallsbegreppet. Det är 

inte seriöst och det visar på att man inte tar problemet på allvar. 

Framkomligheten i regionen har avsevärt försämrats och kan idag liknas vid en tra-

fikinfarkt. Överfulla bussar, pendeltåg och tunnelbanor, igenkorkade gator, kaos på 

våra gång- och cykelbanor. Mot bakgrund av detta bedömer stadsledningskontoret att 

målet kan anses som uppfyllt trots att indikatorerna visar på minskad framkomlighet. 

Endast två av åtta indikatorer har uppfyllts (nettotillskottet av parkeringsplatser samt 

antalet meter nylagda cykelvägar i staden). Samtidigt skriver man att detta innebär en 

minskad framkomlighet i staden. Det hänger inte ihop. Det är bra att man nu tar fram 

rutiner för att säkerställa uppföljning av indikatorer ”Antalet cykelolyckor i staden”. 

Trafik- och renhållningsnämndens ambitionsnivå ska höjas sägs det i rapporten, 

vilket är bra. Tyvärr är vår stad idag mycket skräpig. Många gånger skäms man som 

Stockholmare när man har besök. Södermalms stadsdelsnämnds skrivelse om året- 

runt-krav på städning utanför restauranger/barer bör utvidgas till ett krav på städning 

även utanför våra närbutiker. Om detta ska ske i stadens regi eller av butiker-

na/restaurangerna själva må vara osagt bara det utförs. Vi konstaterar att Kf-målet är 

på tok för lågt. Trots detta når man inte upp till målet vad det gäller nöjdhet avseende 

sanering av klotter/skadegörelse. Nöjdheten gällande rent och städat tangeras från 

föregående mål men även där är Kf-målet allt för lågt satt (53 %).  

Stadsdelsnämnderna har strukturella underskott med över 150 mnkr totalt för stöd 

och service till personer med funktionsnedsättningar, ekonomiskt bistånd och individ- 

och familjeomsorg. Det svarta hålet är en långsiktig trend. Skattesänkningar har gått 

före att säkra välfärden. Det är inte rimligt att verksamhet som delvis regleras av rät-

tighetslagstiftning eller avser barn och vuxna som far illa ska betalas bland annat med 

resurser till förskolan vilket är fallet idag.  

Inom stöd och service för personer med funktionsnedsättningar har försäkringskas-

sans hårda tillämpning övervältrat kostnader på kommunen. En från början snål budget 

inom försörjningsstöd pressar handläggningen i restriktiv riktning. Istället för att bör 

staden avsätta tillräckligt med pengar från början. Inom äldreomsorgen redovisas ett 

litet underskott men med stora skillnader i olika delar av staden. Att inte underskotten 



 

är större beror på en för snål biståndsbedömning av vård- och omsorgsboenden och 

snäva ramar för hemtjänst. En undersökning från Kommunal visar att samhällets kost-

nader för äldreomsorg har minskat kontinuerligt sedan 1980-talet.  

Överskotten i kultur- och föreningsverksamheten med över 10 mnkr används också 

som reservpåse eller för att visa budgetöverskott. Att en stadsdelsnämnd har så mycket 

som 5,6 mnkr i överskott på detta anslag är förvånande. Pengarna ska användas till 

kultur- och föreningsverksamhet och inte som budgetregulator. Att arbetsmarknadsåt-

gärder visar överskott är anmärkningsvärt när många står långt från arbetsmarknaden 

och skulle behöva till exempel en offentligt skyddad anställning. 

Skrivelsen om Bryggan Vantör och Bryggan Östermalm ska bifallas, eftersom 

verksamheterna tar emot besökare även från andra delar av staden. Alternativt bör de 

aktuella stadsdelsnämndernas missbruksbudget utökas från och med 2012. Att stads-

delsnämnderna sökt centrala medel år efter år beror på en i grunden för snäv budget. 

Målet att staden som arbetsgivare ska erbjuda spännande och utmanande arbeten 

klingar falskt när den politiska majoriteten samtidigt underkänner personalens arbete 

genom att till varje pris och utan andra motiv än ideologiska vilja driva genom privati-

seringar av olika slag.  I avvaktan på outsourcing av kommunens olika verksamheter 

organiserar man om och experimenterar med olika modeller där stadens personal får 

agera försökskaniner. Nu senast på serviceförvaltningen, där man centraliserat verk-

samheten och tagit bort personalens direktnummer och mejladresser vilket får till följd 

att personalen anonymiseras och därmed blir lättare att byta ut i framtiden. Det går inte 

att få direktkontakt med en handläggare. 

När det gäller personalpolitiken nås målet om sjukfrånvaron inte mer än delvis och 

det finns tecken på att den korta sjukfrånvaron ökar. Resultatet från Medarbetarunder-

sökningen har inte redovisats, ändå bedöms kvalitetsmålet uppnås. Enligt vår uppfatt-

ning är det inte genom privatiseringar, nedskärningar och reallönesänkningar som 

arbetsmiljön kan förbättras utan genom att satsa rejält på personalen. Staden bör ex-

empelvis avsätta pengar till en låglönesatsning, rätt till heltid och kortare arbetstid i 

äldreomsorgen. Ett annat förslag är att skriva till regeringen och begära en ändring av 

bestämmelserna, så att arbetsgivare kan ge cykel- och kollektivtrafikförmåner till 

medarbetare. Beslut om leverantörer av företagshälsovård är en viktig personalpolitisk 

fråga som ska beslutas på politisk nivå, liksom leverantörer inom telefoni med mera. 

Vi skulle föredra att telefonväxeln återgår till egen regi, med tanke på de kvalitetsför-

luster som nedläggningen av stadens egna växlar lett till. 

Vänsterpartiet välkomnar att ytterstadsarbetet ska redovisas årligen så att vi kan 

debattera offentligt i fullmäktige. Vi har länge drivit att det samlade arbetet årligen ska 

utvärderas och redovisas såväl för medborgarna som för kommunfullmäktige. Vi utgår 

från att rapporteringen har ett bredare perspektiv än den externa utvärderingen av Jär-

valyftet.  Där fick inte vanliga Järvabor eller kvinnoorganisationer vara med, antagli-

gen för att de skulle ge en mer verklighetstrogen bild än majoritetens politiker och 

politiska tjänstemän och kritisera bristen på feministiskt perspektiv.  

Vi anser att det är viktigt att i ytterstadsarbetet värna de goda kommunala verk-

samheterna förskolan och äldreomsorgen och att bevara och stödja lokal förenings-



 

verksamhet mot nedskärningar och nedläggningar. Gapet mellan den tjusiga retoriken 

om Järvalyftet rimmar dock illa med nedläggningen av kommunala skolor, Svenska 

Bostäders lyxrenovering av Husby, avlövningen av Rinkeby Centrum, utbyggnaden av 

E 18, Förbifart Stockholm etc.  

Lokalt har vänsterpartiet tillsammans med nätverket ”Järvas framtid” drivit att Jär-

vavisionen måste demokratiseras, både i förhållande till stadsdelsnämnden, Svenska 

Bostäder och kommunfullmäktige. Många Järvabor har reagerat på urholkningen av 

den lokala demokratin, där till exempel skolorna inte längre är ett lokalt ansvar. Prote-

sterande föräldrar har därmed inte haft någon lokal utbildningspolitiker att vända sig 

till.  

När det gäller Söderortsvisionen finns också stark kritik mot retoriken om medbor-

garnas delaktighet och hur det ser ut i verkligheten. Förbifart Stockholm angår inte 

bara Järva, det angår också Skärholmen. Ett annat exempel är att i programarbetet för 

Högdalen-Farsta som berör två stadsdelsnämnder har samrådsmöte endast lagts i Fa-

gersjö. Trots planerna att bygga 200 bostäder i form av kedjehus och stadsvillor i Råg-

sveds friområde som tidigare varit föreslaget som naturreservat har inget samrådsmöte 

varit i Rågsved. Ett tredje exempel är nedläggningshotet mot Fria Teatern i Högdalen, 

vilket starkt upprört Vantörsborna som ser att facknämnderna fattar beslut som de 

boende anser går stick i stäv med Söderortsvisionen. 

I stadshuset har vänsterpartiet kritiserat bristande insyn i beredning, beslut och ut-

betalning av ytterstadspengar, vilket revisorerna gett oss rätt i. Vänsterpartiet vill nu 

att kommunstyrelsen återkommer med ett förslag till ny delegationsordning för utbe-

talning av medel för ytterstadsarbetet. Större summor ska beslutas på politisk nivå. Det 

ska vara en öppenhet kring hur pengar kan sökas för ytterstadsarbetet och tydliga krite-

rier göras kända. Det ska också finnas särskilda utvecklingspengar i stadsdelsnämn-

dernas budget. 

Ytterstadsarbetet handlar om bristen på jämlikhet, på de olika förutsättningar som 

råder mellan innerstad och vissa förorter, där stockholmare som bor i stadsdelar på 

Järvafältet och i många delar av Söderort har sämre förutsättningar att leva ett gott liv 

än andra. Vi delar uppfattningen att ytterstadsarbetet i första hand ska ligga inom ordi-

narie verksamhet men då krävs också stora resurstillskott till de berörda nämnderna. 

Någon sådan satsning finns inte i majoritetens budget, vare sig för i år eller nästa år, 

till skillnad från Vänsterpartiets budget. Det behövs också en ökad socioekonomisk 

omfördelning inom till exempel förskolan för att de ordinarie verksamheterna ska få 

bättre möjligheter att utjämna barns uppväxtvillkor. Vi vill också ökad kultur- och 

föreningsbudgeten för stadsdelsnämnderna, med fokus på förorterna. 

 


